
 

 هوای برفی آلوده
با وجود بارندگی های مکرر و سنگین برف و باران، هوای 
پایتخت در شرایط ناسالم قرارگرفته و آمار نگران کننده ای 
از اورژانس تهران در خصوص ماموریت های قلبی و تنفسی 
مخابره شده. روز گذشته، هوای تهران در شرایط ناسالم 
برای گروه های حساس قرار گرفت. یک مقام مسئول در 
اورژانس تهران، گفته »در روزهای آلوده، ماموریت های 
قلبی و تنفسی حتی به ۴۰ درصد هم  می رسد این  درحالی  
است که در خرداد ماه سالجاری که هوا نسبتا پاکیزه بوده 
آمار مراجعه ۱۸ درصد اعلام شده است.« بر اساس داده های 
شرکت کنترل کیفیت هوای پایتخت، در سالجاری تهران 
۱۶۸روز قابل قبول، ۱۲۳ روز ناسالم برای گروه های حساس 
و ۳۳ روز ناسالم برای همه  افراد داشته است. در مقایسه با 
مدت مشابه سال  قبل ۲۲۳ روز قابل قبول، ۱۰۰ روز ناسالم 
برای گروه های حساس و ۶ روز ناسالم برای همه  افراد بوده 
است. درواقع تهران با جمعیت ده میلیون نفری تاکنون 
فقط سه روز هوای پاک داشته است. نفسی که بر مردم تنگ 
شده و برای افراد با بیماری زمینه ای با تشدید بیماری و 
مراجعه به اورژانس همراه بوده است. در همین باره شروین 
تبریزی، مسئول روابط عمومی اورژانس تهران به خبرآنلاین 
می گوید: »عملیات قلبی و تنفسی اورژانس در ماه های آلوده 
به صورت میانگین حدود ۱۸ درصد عملیات های اورژانس 
بوده است و افزایش میزان عملیات های امدادی مربوط به 
مشکلات قلبی و تنفسی حاکی از آن است که با افزایش 
هوای آلوده در تهران تعداد عملیات اورژانس در این مورد 
افزایش داشته است.« برای افراد عادی زندگی در این هوای 
آلوده سخت و دشوار است که موجب سوزش گلو، کاهش 
دید، سردردهای مزمن و اختلال در عملکرد ریه می شود. 
از آنجا که یکی از مولفه های مهم برای بهبود افراد مبتلا به 
بیماری قلب و تنفسی، نفس کشیدن در هوای پاک است این 
شرایط آلودگی هوا بار مضاعفی بر دوش آنهاست.  تحقیقات 
دانشمندان نشان می دهد تاثیرات مخرب آلودگی هوا از فرق 
سر تا نوک پا یکسان است و تک تک سلول ها را تحت تاثیر 
قرار می دهد اما در این میان قلب و ریه بیشتر از همه آسیب 
 پذیرند. تبریزی می گوید: »در روزهای آلوده، ماموریت های 
قلبی و تنفسی حتی به ۴۰ درصد هم  می رسد این  درحالی  
است که در خرداد ماه سالجاری که هوا نسبتا پاکیزه بوده 
آمار مراجعه ۱۸ درصد اعلام شده است.« هر چه تراکم 
جمعیت بیشتر، ترافیک سنگین تر و فاصله از شهرک های 
صنعتی کمتر باشد شاخص آلودگی در مناطق بالاتر می رود. 
مسئول روابط عمومی اورژانس تهران توضیح می دهد: 
»مناطق فاطمی، آزادی و شهر ری بیش ترین آمار مراجعه 
به اورژانس را در آلودگی هوا داشته اند.« تداوم آلودگی هوا 
شهرهای بزرگ در سال های اخیر به گروه های حساس 
مانند کودکان، سالمندان، افراد با بیماری های زمینه ای و 
تنفسی، کسانی که سیستم ایمنی ضعیفی دارند و بانوان 
باردار بیشتر آسیب می رساند. کودکان نیازمند به فضای 
آزاد برای بازی و سرگرمی هستند و از آنجا که جنب وجوش 
بیشتری نسبت به بزرگسالان دارند هوای بیشتری را تنفس 
می کنند و هنگامی که در معرض آلودگی هوا قرار بگیرند 
دچار مشکلات بیشتری خواهند شد. تبریزی ادامه می دهد: 
»شهروندان تهرانی به خصوص کودکان، سالمندان، بیماران 
تنفسی و زنان باردار این روزها در خانه بمانند همچنین دیگر 
شهروندان از تردد غیر ضروری در سطح شهر خودداری و در 
هنگام حضور در سطح شهر ماسک سوپاپ دار استفاده کنند 

و از خوردن مایعات و سبزی و میوه غفلت نکنند.«

 پیشنهاد
مدت هاست که کارشناسان اقتصادی در کشور ما از مسائل 
و مشکلات ریشه ای اقتصاد ایران صحبت می کنند. چرا 
دولت کاری نمی کند که نظرات این کارشناسان در جایی 
جمع بندی شود و جلساتی را ترتیب دهد که این کارشناسان 
بتوانند در کنار یکدیگر چاره ای اساسی برای حل مشکلات 

بیندیشند؟ 
یک شهروند از تهران 

نرخ بیکاری
بیکاری در جامعه معضل است ؛ به طوری که در برخی 
نقاط این واقعیت تلخ مشاهده می شود که در حال حاضر از 
هر ۴ جوان الان یک نفر شاغل و سه نفر بیکار هستند. همه 
اینها در حالی است که بیشتر قشر جوان در کشور ما افرادی 
تحصیلکرده هستند و در شرایطی که روزبه روز سن و سال آنها 
بالا می رود، هنوز نه تشکیل زندگی داده اند و نه شغلی دارند 
تا بتوانند امرار معاش کنند. جا دارد مسئولان فکری به حال 
بیکاری کنند و جوانان تحصیلکرده مملکت را از این شرایط 

خارج کنند. 
عالمی از تهران 

مشکلات اقتصادی
تمام این فشارهای اقتصادی که به ما وارد می شود روی 
قشر ضعیف تأثیر بیشتری می گذارد. در حال حاضر برای 
خرید شب عید از کوچک ترین خریدی که برای فرزندانمان 
می خواهیم انجام دهیم ناتوان هستیم. کمی هم به فکر اقشار 

ضعیف جامعه باشید. 
اکبری از تهران

مغز گردو
در بازار بزرگ تهران که چرخی بزنید قیمت مغز گردو 
کیلویی۳۶۰ هزارتومان به بالا به چشمتان می  خورد. با 
اینکه اعلام می شود که خوردن مغز گردو برای آلزایمر و 
مریضی های دیگر خوب است. آیا یک کارگر ساده می تواند 
حتی در سال یک کیلو مغز گردو خریداری کند؟ چرا اجناس 

این قدر قیمت های نجومی دارد. 
کاشف از تهران 

  آرمان ملی: حال دانش آموزان مدارس 
نیست؛  خوب  روزها  این  قم  دخترانه 
تکرار  همین طور.  هم  والدینشان  حال 
گفته  به  مسئولان  که  مسمومیت هایی 
خودشان، هنوز دلیل مشخصی برای آن پیدا 
نکرده اند، مسمومیت هایی که از اوایل آذر 
و در ناحیه های آموزشی و مدارس متفاوت 
قم به وقوع پیوست، والدین را به مقابل 
فرمانداری هم کشاند. روز گذشته در حالی که 
یوسف نوری، وزیر آموزش و پرورش در جمع 
خبرنگاران و پس از جلسه هیات دولت، به 
موضوع مسمومیت ها اشاره کرد، آن را مشکل 
خاصی ندانست و گفت که بیشتر شایعه است، 
بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت هم به قم 
سفری داشت و سری هم به بیمارستانی که 
بچه های مسموم شده به آن منتقل شده بودند 
زد و گفت که مسمومیت ها خفیف بوده اند و 
جای نگرانی نیست. حرفی که مجید محبی، 
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم که 
حالا سخنگوی کارگروه بررسی مسمومیت 
در مدارس قم هم هست، تکرار کرد که »بحث 
شایعه را هم همین طور با این مضمون که؛ 
هیچ عارضه دائم و ساختاری در دانش آموزان 
نداشتیم و تا به حال دانش آموزی فوت نشده، 
دچار فلج نشده، دچار خونریزی گوارشی و... 
نشده است؛ من قویا عرض می کنم که هیچ 
مشکل و هیچ موردی از این مواردی که در 
دنیای مجازی شایعه می کنند، نداشته ایم.  او 
از گروه های تخصصی و تشخیصی نیز یاد کرد 
که عملیات نمونه برداری از محیط، سطوح، 
هوا و… را انجام می دهند هرچند که هنوز 
به هیچ عامل شناخته شده و مشخصی در 
رابطه با مسمومیت ها نرسیده اند!باید گفت 
مسئولان چه بخواهند چه نخواهند اینگونه 
موضع گیری هایشان در خصوص مسمومیت 
دانش آموزان در مدارس دخترانه قم نه 
تنها مشکلی را حل نکرده که بر ابهامات نیز 
می افزاید. در میان گزارش های مسئولان، 
دو موردی که آن ها بیشتر مورد تاکید قرار 
می دهند یکی این است که این مسمومیت ها 
برای دانش آموزان، عارضه پایدار ندارد و 

دیگری تاکید بر داشتن بیماری زمینه ای در 
دانش آموزان است. 

 وزیر بهداشت به قم رفت
روز ۲5 بهمن، ۱۱7 دانش آموز به علت 
مسمومیت در مراکز درمانی قم پذیرش شدند. 
خبری که مجید محبی، معاون درمان دانشگاه 
علوم پزشکی قم، اعلام کرد. بعد از این مورد 
مسمومیت و در حالی که بیش از دو ماه از 
اولین مسمومیت که نهم آذر در هنرستان 
دخترانه نور، اتفاق افتاد و بعد از آن در نزدیک 
به بیست مورد دیگر در مدارس دخترانه دیگر، 
تکرار شد، بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت 
به قم سفر کرد به این منظور که مساله 
مسمومیت دانش آموزان قمی در مدارس را 
بررسی کند. اما جمع بندی وزیر بهداشت از 
این سفر این بود که مسمومیت بسیار خفیف 
است و عارضه ای از شروع مسمومیت تا امروز 
ایجاد نشده و نگرانی در این جهت وجود 
ندارد. عین اللهی روز گذشته، در بیمارستان 
شهید بهشتی قم درباره مسمومیت سریالی 
دانش آموزان قمی، ادامه داد که »امروز در 
قم در بیمارستان شهید بهشتی حضور داریم 
و با تعدادی از افرادی که به دلیل مسمومیت 
از مدارس به این بیمارستان منتقل شده 
بودند دیدار و با پزشکان صحبت و مذاکراتی 
داشتیم.«  او این طور ادامه داد: »اساتید 
دانشگاه علوم پزشکی قم نهایت تلاش و 
درمان ها را انجام داده اند و چند تیم از تهران 
به قم اعزام شده و جمع بندی ما این است که 
عامل مسمومیت، عامل میکروبی نیست. « 
وزیر بهداشت گفت: »هیچ میکروب و ویروسی 
در این زمینه شناخته نشده و یک کمیته ویژه 
از اساتید برجسته دانشگاه های علوم پزشکی 
با مسئولیت معاونت درمان مامور کردیم تا 
بررسی های ویژه انجام دهند و نتیجه آن را به 

مردم خواهیم گفت. 
 شایعات 

اما در حاشیه جلسه هیات دولت درروز 
گذشته، وزیر آموزش و پرورش هم به مشکل 
ایجاد شده برای برخی دانش آموزان استان قم 
اشاره کرد و به خبرنگارها، گفت: تا الان که 

من خدمت شما هستم و گزارش را از دکتر 
عین اللهی وزیر بهداشت گرفتم، هیچ گونه 
آلودگی میکروبی کشف نشده است. هیچ 
عارضه  ماندگاری برای دانش آموزانی که دچار 
این مسمویت شدند یا احساس مسمومیت 
را داشتند، وجود ندارد. او گفت که دکتر 
عین اللهی رفتند به سمت قم تا یک جلسه 
نهایی را داشته باشند. نوری به بحث شایعه 
اشاره کرد و با بیان اینکه »بیشتر دوستان 
ما فرمودند که شاید)افراد مسموم شده( 
دچار یک اختلالات ناشی از این شایعاتی 
که مطرح می شود شده باشند«، ادامه داد که 
»بررسی های ما در چندین جای شهر قم و 
جلساتی که با آقای استاندار و مسئولان محلی 
داشتیم نشان داد که تحت تاثیر شایعات 
البته آقای استاندار  باز نشدند،  مدارس 
فرمودند که از دیروز یا پریروز مدارس باز 
شدند. بخش اعظم این مشکلات ناشی از 
همین شایعاتی بود که مردم و دانش آموزان 
را دچار یک ترس کرده است و الان از مراجع 
ذی صلاح گزارش گرفتیم که مشکلی برای 
بازگشایی مدارس نیست.  این وزیر با مطرح 
کردن این موضوع که »از مراجع ذی صلاح 
گزارش گرفتیم و گفتند مشکلی وجود ندارد«، 
توضیح داد که »در تعدادی از مدارس ما، 
این بو احساس شده و بعد تعداد زیادی از 
دانش آموزان به بیمارستان ها رفتند، به طور 
طبیعی این تعدادی که بیمارستان رفتند یک 
تعدادی شان بیماری زمینه ای دارند و پزشکان 
محترم به خاطر اینکه به آن بیماری های 
زمینه ای شان برسند بعضی ها را نگه می دارند 
بعد دوباره شایعه می شود که یکی فلج شد 
یا یکی چنان شد. او از رسانه ها خواست که 
کمک کنند اثر شایعات منفی را از بین ببرند تا 
دانش آموزان به مدارس بروند و درس بخوانند. 
نوری گفت: »دانش آموزان ما حدودا سه سال 

تحصیلی جا ماندند و حیف است. 
مسمومیت ها  این  می کنم؛  تاکید   

عارضه پایدار ندارد
سخنگوی کارگروه بررسی مسمومیت در 
مدارس قم هم با تاکید بر تاثیرات استرس و 
اضطراب بر دانش آموزان و محیط های اضطرابی 
و فضای مجازی که)در بحث شایعات(، به آن 
دامن می زنند، گفته: این اضطراب ها به نفع 
دانش آموزان نیست و باعث می شود اگر علائم 
و اثراتی در دانش آموزی وجود داشته باشد، 

تشدید شود. نظر ما این است که هرچه محیط 
مدارس و زندگی دانش آموزان آرام تر باشد، 
خیلی راحت تر می توان مساله را مدیریت کرد و 
بهبود برای دانش آموزان خیلی بهتر و سریع تر 
انجام می شود. مجید محبی با بیان اینکه 
در مجموع تا به حال تمام دانش آموزانی که 
دچار مسمومیت شده اند حال عمومی خوبی 
دارند، افزوده: هیچ کدام از این دانش آموزان 
پس از مسمومیت دچار مشکل ساختاری یا 
پایدار در جسم شان نشده اند و بهبود یافته اند. 
البته برخی از آنها اظهار می کنند که ضعف 
عضلانی دارند یا حالت سرگیجه در آن ها وجود 
دارد که این موارد نیز قابل درمان و پیگیری 
است. بنابراین تا به حال با مشکل ساختاری 
که منجر به اشکالی در دانش آموزی شود، 
مواجه نبوده ایم. او در مورد انجام آزمایش 
روی دانش آموزانی که دچار مسمومیت 
شده اند، عنوان کرد: تمام آزمایش های خون، 
نمونه های گوارشی، آزمایش ادرار، نوار عصب 
و عضله، سی تی اسکن مغزی، ام آر ای ریه و 
مغز و… همه به صورت کامل روی افراد مسموم 
انجام شده است، اما هیچ کدام مشکل حادی 
نداشتند. در برخی آزمایش ها به دلیل مشکل 
زمینه ای مانند سوء تغذیه، شاید در موردی 
شاهد کمبود کلسیم یا منیزم و… بودیم، اما 
این کمبودها هیچ ارتباط معنادار و علمی با 
موضوع مسمومیت دانش آموز ندارد. سخنگوی 
کارگروه بررسی مسمومیت دانش آموزان قمی 
در پاسخ به این سوال که آیا احتمال مسمومیت 
دانش آموزان با گاز دی اکسید کربن و آمونیاک 
وجود دارد؟ جواب داده که »شاهدی هم مبنی 
بر وجود این موضوع نداریم. ما بیشتر عوامل 
استنشاقی را مدنظر قرار داده ایم البته اگر اصلا 
چیزی وجود داشته باشد. تا به حال بررسی ها 
روی همه عوامل احتمالی انجام شده و هیچ 
عامل مشخصی حتی گاز استنشاقی را برای 
موضوع مسمومیت ها پیدا نکرده ایم. محبی 
که گفت وگویی با ایلنا انجام داده به این نکته 
اشاره کرده که »از ابتدا که اعلام شد مدرسه ای 
دچار مسمومیت شده است، بلافاصله گروه های 
امدادی و تشخیصی به مدرسه رفتند؛ گروه های 
امدادی که کار خودشان را انجام می دهند 
و اعزام افرادی که مشکلی داشته باشند به 
بیمارستان ها را برعهده دارند. گروه های 
تخصصی و تشخیصی نیز عملیات نمونه برداری 

از محیط، سطوح، هوا و… را انجام می دهند.

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1495

   پنجشنبه 
1401 .11 .27
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a r m a n m e l i . i r

 ارائه گزارش وزیر اطلاعات درباره مسمومیت های سریالی 
دانش آموزان قمی به هیات دولت

علی بهادری جهرمی در حاشیه جلسه روز گذشته هیات دولت در جمع خبرنگاران، 
گفت : با توجه به برخی مباحث درباره حوادثی که در تعدادی از دبیرستان های دخترانه 
استان قم پیش از این ارائه شده بود و ماموریتی که به وزارت اطلاعات در این زمینه داده 
شده بود، وزیر اطلاعات گزارشی از بررسی های اولیه در این زمینه ارائه کرد که البته 
فرضیه های مختلفی بود که در حوزه های پزشکی وجود داشت و برای بررسی آن به ویژه 
بر ظرفیت  پزشکی خود استان قم و همکاری آنان تکیه داشت. سخنگوی دولت یادآور 
شد: وزیر بهداشت هم امروز)دیروز( به شکل میدانی و به عنوان نماینده دولت به قم 
رفت تا موضوع را مورد بررسی بهتر قرار دهد، البته خوشبختانه هیچ دانش آموزی در 
بیمارستان بستری باقی نمانده است. بهادری جهرمی ادامه داد: نمایندگانی از وزارت 

اطلاعات و آموزش و پرورش هم در این سفر با وزیر بهداشت همکاری خواهند داشت. 

         88760176                

گــــزارش

 ۲ زرافه در باغ وحش صفادشت 
تلف شدند

مدیریت  و  حفاظت  دفتر  سرپرست 
حیات وحش گفت: متأسفانه ۲زرافه در باغ 
وحش صفادشت تلف شده اند و علت این موضوع 
در دست بررسی است. غلامرضا ابدالی سرپرست 
دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش درباره 
موضوع تلف شدن دو زرافه در صفادشت تهران 
اظهارداشت: گزارشی در این زمینه به دستمان 
رسید و بلافاصله تیم ارزیابی و کارشناسی به 
محل اعزام شدند. او افزود: متأسفانه دو زرافه 
در باغ وحش صفادشت تلف شده اند و علت این 
موضوع کامل در دست بررسی است. سرپرست 
دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش از برخورد 
با متخلفان در صورت قصور در نگهداری و… خبر 
داد و گفت: جزئیات تکمیلی گزارش را بزودی 
اعلام می کنیم. گفتنی است حدود ۳ سال 
پیش ۳ زرافه، چند ماهه وارد مرکز نگهداری 
صفادشت شدند که از بین این ۳ زرافه یک نر و 
۲ ماده بودند، اولین زرافه نر چند سال پیش تلف 
شد و دومین زرافه که ماده بود در اواخر شهریور 
۱۴۰۱ و اخیراً هم زرافه سوم در این باغ وحش 

تلف شده است. 

زاکانی از خرید 7۹0 واگن مترو 
از چین خبر داد

به گزارش پایگاه خبری شهر، علیرضا زاکانی 
در تشریح اقدامات اخیر دولت و شهرداری برای 
تامین واگن های مورد نیاز ناوگان متروی تهران 
گفت: یکی از کارهای بسیار خوبی که دولت 
انجام داده، گره گشایی از ۶۳۰ دستگاه واگنی 
بود که از سال ۹5 بلاتکلیف مانده است. از ۶ سال 
پیش قرار بود تامین این واگن ها انجام شود که 
انجام نشده بود. شهردار تهران، ادامه داد: دولت 
این مسئولیت را پذیرفت که ۱5 درصد ابتدایی 
که ناظر بر شروع عملیات اجرایی در چین 
است، پرداخت کند و تمام مسیر تصویب ها و 
اختصاصات در دولت طی شده، امیدواریم با این 
گره گشایی به زودی بتوانیم سیر ورود واگن ها 
را داشته باشیم. او با بیان اینکه علاوه بر این 
الحاقیه ۱۶۰ دستگاه واگن نیز در حال انجام 
است، تصریح کرد: با همین پیش پرداخت، دیگر 
از 7۹۰ واگن سخن خواهیم گفت که اقدامات 
مقدماتی آن در حال انجام است و اصل کار 
همان ۶۳۰ دستگاه بود که انجام شد. زاکانی 
در خصوص تامین ۱۱۳ دستگاه واگن تولید 
ملی نیز گفت: در مشارکتی بین مپنا، بخش 
خصوصی، جهاد دانشگاهی و شهرداری تهران، 
شرکتی تشکیل و تولید واگن ها به طور مشترک 
صورت گرفت که تست اولیه انجام شده و حتی 
در بخش هایی، بهره برداری  نیز انجام شده و به 

زودی وارد خطوط خواهد شد. 

 تداوم بارش برف و باران تا روز 
جمعه در برخی مناطق

سازمان هواشناسی از تداوم بارش بر، باران 
و وزش باد شدید تا روز جمعه خبر داد و نسبت 
به طوفانی شدن خلیج فارس در روزهای آینده 
هشدار صادر کرد. براساس نقشه های همدیدی 
و آینده نگری سازمان هواشناسی امروز در 
نوار شمالی کشور و استان های چهارمحال و 
بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد، شمال فارس، 
بوشهر، جنوب اصفهان و یزد بارندگی روی 
می دهد. روز جمعه در برخی مناطق فارس، 
کرمان، خراسان رضوی، مازندران، گلستان و 
شمال خراسان جنوبی بارش پراکنده پیش بینی 
می شود. شنبه و یکشنبه آینده در اکثر مناطق 
کشور آسمان صاف و آرام است. در روز آینده در 
جنوب، شرق و جنوب شرق، پنجشنبه و جمعه 
علاوه بر این مناطق در دامنه های جنوبی البرز 
واقع در البرز، تهران و سمنان در برخی ساعات 
وزش باد شدید همراه با خیزش گردوخاک روی 

خواهد داد. 

یک زلزله 3.3ریشتری استان 
تهران را لرزاند 

روز گذشته ۲۶ بهمن ۱۴۰۱، زمین لرزه ای به 
بزرگی ۳.۳ ریشتر در عمق ۹ کیلومتری زمین، 

دماوند در استان تهران را لرزاند. 
مکان این زمین لرزه،  : دماوند- تهران اعلام 
شد، طول آن؛   ۰۲ .5۲عرض:  7۸ .۳5عمق: 

۹ک. م و زمان: ۱۲:۳۱:۴7

 مددجویان صاحب خانه می شوند
 مشاور وزیر راه و شهرسازی گفت: تمام 
مددجویان کمیته امداد و بهزیستی که فاقد 
منزل مسکونی هستند در قالب طرح نهضت 
ملی مسکن خانه دار می شوند. به گزارش  مهر، 
سیدحسین میرشفیع بعد از ظهر چهارشنبه 
در همایش فرمانداران استان فارس بیان کرد: 
بخشی از منابع انجام این کار توسط بهزیستی 
و کمیته امداد و بخشی نیز از محل اختصاص 
و پرداخت وام تأمین خواهد شد. او ادامه داد: 
در بحث تأمین زمین نیز هماهنگی های لازم 
را انجام خواهیم داد تا زمین مورد نیاز نیز به 
سرعت تأمین شود. وی گفت: تاکنون حدود 
۳۰ هزار نفر از مددجویان استان فارس در 
طرح نهضت ملی مسکن ثبت نام کرده اند 
که از این تعداد فقط ۱۰ هزار نفر مدارک 
خود را تکمیل کرده اند و ۲۰ هزار نفر دیگر 
به رغم اینکه واجد شرایط دریافت مسکن 
هستند اقدامی در جهت تکمیل مدارک خود 

نکرده اند. 

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

در پی مسمومیت دوباره دانش آموزان دختر در مدارس قم، وزیر بهداشت سری به بیمارستان شهید بهشتی قم زد؛ 

مشکل خاصی نیست؛ بیشتر شایعه است! 
   وزیر بهداشت: مسمومیت بسیار خفیف است و عارضه ای از شروع مسمومیت تا امروز ایجاد نشده؛ نگرانی در این جهت وجود ندارد

   سخنگوی کارگروه بررسی مسمومیت در مدارس قم، گفت که به علت مشخصی در رابطه با مسمومیت ها نرسیده ایم؛ هیچ عارضه دائم و ساختاری 
در دانش آموزان یا مواردی از فوت، دچار فلج، خونریزی گوارشی و... که در دنیای مجازی شایعه می کنند، نداشته ایم

سخنگوی صنعت آب کشور، صبح روز 
گذشته در شبکه سوم سیما، برنامه صبح 
بخیر ایران حاضر شد و از کاهش ۳7 درصدی 
بارش ها در پاییز خبر داد. او گفت: زنگ خطرِ 
کم آبی در برخی استان ها به صدا درآمده و 
اینکه »۱۰ استان بیش از ۲5 درصد کاهش 
بارش دارند.« به گفته فیروز قاسم زاده 
»تاکنون حدود ۱۱۸ میلیمتر بارندگی 
درزمستان داشتیم که عمدتا به صورت برف 
بوده و هنوز ۱۰ درصد نسبت به نرمال کاهش 
داریم.« قاسم زاده، گفت: ما پاییز خوبی را 
نداشتیم و پیش بینی هم همین را نشان 
می داد که بارندگی ها به نسبت نرمال کاهش 
داشته باشد که ما پاییز را با حدود ۳7 درصد 
کاهش سپری کردیم؛ ولی با آغاز زمستان، 
پیش بینی ها نشان می داد شرایط نرمال 
خواهد بود خوشبختانه بارندگی ها رشد 
مناسبی پیدا کرد، در جنوب غرب کشور 
سامانه سودانی ورود خوبی پیدا کرد اتفاقات 
خوبی در آن استان ها افتاد و باعث شد که 
البته براساس آماری که ایستگاه های وزارت 
نیرو ثبت کردیم حدود ۸۰ میلیمتر بارندگی 
در همین زمستان داشتیم و عمده  این هم 
به صورت برف است که در ارتفاعات زاگرس 
و البرز در حال حاضر در روی زمین است. او 
در پاسخ به این بحث که »به رغم اینکه برف 
و باران گسترده و خوبی در کشور داشتیم، 

ولی وضعیت آب و ذخایر آبی در کشور، 
همچنان امیدوار کننده نیست، نگران کننده 
هم نیست«، گفت: »ما ورودی سدهایمان 
از ابتدای سال آبی که یک مهر تا الان است 
حدود ۹ و هفت دهم میلیارد متر مکعب 
است، این عدد را وقتی ما مقایسه می کنیم با 
شرایط 5 سال اخیر حدود ۲۸ درصد ورودی 
سد ها کاهش دارد و مهم ترین شاخص ما 
همین است، دلیل این هم این است که، چون 
ما سال های خشکی را در این سه سال اخیر 
پشت سر هم داشتیم، وقتی سال های خشک 

تداوم پیدا می کند دبی پای رودخانه ها که 
عمدتا از چشمه ها هست به دلیل اینکه 
چشمه ها خشک می شوند این ها کاهش پیدا 
می کنند، لذا ما حتی اگر از شرایط بارشی 
هم به نرمال برسیم الان که ده درصد عقب 
هستیم، ولی اگر به شرایط نرمال برسیم ما باز 
عبارت بارش را استفاده می کنیم می گوییم 
به لحاظ بارش به شرایط نرمال رسیدیم، 
ولی به لحاظ منابع آبی باید آن عقب ماندگی 
که در سال های گذشته بود جبران شود.« 
قاسم زاده، ادامه داد: »این نکته ای هم که 

فرمودید در همین دو هفته اخیر خیلی سوال 
از من شده که شرایط بارشی دیگر نرمال شد 
و در طبیعت ما می بینیم بسیار برف نشسته 
و بارندگی هایی که به تواتر دارد در همین 
شهر تهران اتفاق می افتد، بله این ها در ذهن 
این طور تداعی می کند که اتفاق افتاده، 
ولی متأسفانه ما پاییز خشکی را سپری 
کردیم، در همین سال هم این بارندگی ها 
هنوز نتوانسته جبران کند که عددش هم 
عرض کردم سی درصد همچنان نسبت 
به نرمال تهران کاهش دارد.« سخنگوی 
صنعت آب کشور، گفت: »ما در شهر ها یک 
مقدار حوزه فعالیتی وزارت نیرو پایین تر از 
آنچه که در حوضه های آبریز و آنچه که در 
طبیعت اتفاق می افتد هست، ولی ما در 
بخش جمع آوری آب سطحی به آن معنی 
که در اصل در دنیا هدایت می شود به مخازن 
ذخیره و استفاده می شود، به این معنی 
نداریم؛ ولی سیستم جمع آوری داریم که 
هدایت می شود به آبراه های طبیعی که این ها 
بروند به پیکره های آبی، که این هم از نظر ما 
اتفاق مثبتی است یعنی، چون نهایتا خروجی 
این ها یا به دریاچه هاست یا تالاب هاست که 
این ها هم بایستی در طول سال حتما یک 
آبی را دریافت کنند که بتوانند آن حیاتی 
که معمولا یک اکوسیستمی را در اطرافشان 

دارند، همچنان داشته باشند.«

سخنگوی صنعت آب کشور از کاهش ۳۷ درصدی بارش ها در پاییز خبر داد و گفت: 10 استان بیش از ۲۵ درصد کاهش بارش دارند

زنگ خطرِ کم آبی در برخی استان ها به صدا درآمده است


